

From Barcelona to Copenhagen: can we reach an equitable post-2012 agreement on climate change? Giving a voice to developing countries in Africa, Asia and Latin America

*World Conservation Congress, Barcelona,
October 7th 2008 (11:30-13:00, n° 1552, room 117)*

The impacts of climate change are already seriously impacting on the environment and therefore societies that depend on natural resources, in particular the poorest and most vulnerable communities. In the face of such challenges, a collective conscience is growing for the need to integrate adaptation in development projects, in the management of ecosystems and in planning for increased access to energy services.

In parallel, the political agenda of international negotiations on a post-2012 multilateral agreement is accelerating. The next two years will be crucial for deciding the future of the Kyoto Protocol and the United Nations Convention on Climate Change. Developing countries have an important role to play in the dialogue towards an equitable post-2012 agreement.



Bamako (Mali) - May 2008

The International Union for Conservation of Nature (IUCN) organized a capacity building workshop to address climate change in West and Central Africa, in partnership with Climate Action Network France (CAN), ENDA (Environmental Development Action in the Third World), the Nicolas Hulot Foundation (FNH), with the support of the Italian Cooperation (DGCS). 40 stakeholders from 15 African countries, representing governments, NGOs, and research institutes exchanged their views on climate change policy and practice.

The Barcelona workshop aims to present the recommendations developed by IUCN members and partners in Africa, to discuss them with representatives from Asia and Latin America and with the audience. Regional positions will then be presented at the UNFCCC COP 14 in Poznan in December 2008. A series of regional workshops in Latin America, Asia and Africa in 2009 will further develop these regional positions, which will also be presented at the UNFCCC COP 15 in Copenhagen in December 2009.

Agenda

11:30-11:40: Introduction

- **Julia Marton-Lefèvre** (IUCN DG), **Nicolas Hulot** (Nicolas Hulot Foundation)

11:40- 12:20: Debate around the recommendations from the Bamako workshop

(moderated by Pierre Radanne)

- **Morgane Créach** (Climate Action Network France): What would be an equitable scenario for reducing global greenhouse gas emissions (mitigation targets)?
- **Sylvain Angerand** (Friends of the Earth France): Can REDD- Reduced Emissions from Deforestation and Degradation be an effective mitigation mechanism, including environmental and social safeguards?
- **Libasse Ba (ENDA Sénégal)**: How can adaptation be better mainstreamed into development and conservation projects? What are the funding mechanisms for adaptation?

12:20- 12:50: Debate: What do the representatives from Latin America and Asia think about the African recommendations ?

(moderated by Pierre Radanne)

- **TP Singh** (IUCN Asia): Adaptation, lessons learnt from the field
- **Consuelo Espinosa** (IUCN South America) : Results of the REDD e-consultation
- **Questions and answers**

12:50-13:00: Closing remarks

- **Alain Lipietz** (Member of the European Parliament, to be confirmed), **Pierre Radanne**

De Barcelone à Copenhague: peut-on atteindre un accord équitable sur le climat pour l'après-2012 ?

La parole aux pays d'Afrique, Amérique Latine et Asie

**Congrès mondial pour la nature, Barcelone,
7 Octobre 2008 (11h30-13h00, n° 1552, salle 117)**

Les impacts du changement climatique affectent déjà gravement l'environnement, les ressources naturelles et les populations qui en dépendent, en particulier les communautés les plus pauvres et les plus vulnérables. Face à ce défi, on observe une prise de conscience collective sur la nécessité d'intégrer l'adaptation dans les projets de développement, dans la gestion des écosystèmes et dans la planification de l'accès à l'énergie.

En parallèle, l'agenda politique des négociations internationales sur un accord multilatéral post-2012 s'accélère. Les deux années à venir vont être cruciales pour décider de l'avenir du Protocole de Kyoto et de la Convention des Nations Unies sur le Changement Climatique. Les pays en voie de développement ont un rôle important à jouer dans les négociations vers un accord équitable pour l'après 2012.

Bamako (Mali) - Mai 2008



L'Union Internationale pour la Conservation de la Nature (IUCN) a organisé un séminaire de renforcement des capacités pour faire face aux changements climatiques en Afrique Centrale et Occidentale, en partenariat avec le Réseau Action Climat (RAC-France), ENDA (Environmental Development Action in the Third World), la Fondation Nicolas Hulot (FNH), avec le soutien de la Coopération Italienne (DGCS). 40 représentants d'ONG, de gouvernements et d'instituts de recherche, venus de pays africains ont pu échanger leurs connaissances et points de vue sur les recommandations politiques et pratiques sur le climat.

Cet atelier à Barcelone présente les recommandations issues du séminaire de Bamako, et développées par les partenaires et membres de l'IUCN en Afrique, afin d'échanger leurs points de vue avec des représentants d'Asie et d'Amérique Latine et avec les participants de la salle. Les propositions issues de cet atelier seront présentées lors des négociations de l'ONU sur le climat à Poznan en 2008. Des séminaires seront également organisés en Asie, Amérique Latine et Afrique en 2009 pour présenter les recommandations à Copenhague en 2009.

Agenda

11:30-11:40: Introduction

- **Julia Marton-Lefèvre** (IUCN DG), **Nicolas Hulot** (Fondation Nicolas Hulot)

11:40- 12:20: Débat autour des recommandations issues de l'atelier de Bamako

Débat modéré par Pierre Radanne

- **Morgane Créach** (Réseau Action Climat France): Quel serait un scénario équitable pour la réduction des émissions globales de gaz à effet de serre (y compris des objectifs chiffrés)?
- **Sylvain Angerand** (Amis de la Terre France): Est-ce que REDD- la Réduction des Emissions de la Déforestation et Dégradation peut devenir un mécanisme efficace de réduction des émissions, avec des garanties sociales et environnementales ?
- **Libasse Ba (ENDA Sénégal)**: Comment peut-on intégrer l'adaptation dans les projets de développement et de conservation ? Quels seraient les mécanismes de financement ?

12:20- 12:50: Débat: Que pensent les représentants d'Asie et d'Amérique Latine des recommandations africaines ?

Débat modéré par Pierre Radanne

- **TP Singh** (IUCN Asie): L'adaptation, les enseignements du terrain en Asie
- **Consuelo Espinosa** (IUCN Amérique du Sud) : Résultats de la consultation REDD sur Internet
- **Questions / réponses**

12:50-13:00: Conclusions

- **Alain Lipietz** (Député Européen, à confirmer), Pierre Radanne